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a r m a n m e l i . i r »آرمان ملی« از طرح های جنجالی نمایندگان 
روایت می کند

 جزئیات طرح عجیب مجلس 
برای محروم کردن وزیران

  نمایندگان از پاسخ وزیر قانع نشوند 
وزیر 10 سال از کاندیداتوری محروم خواهد شد

گفت و گــــو
محمدجواد جمالی نوبندگانی درگفت و گو با »آرمان ملی«:

  روابط ایران و عربستان
 بهبود پیدا می کند

آرمان ملی: بهارستان نشینان طی مدتی که 
از خرداد99 تا کنون روی کار آمده اند بیش از آنکه 
به دنبال نظارت بر اجرای مصوبه های پیشین در 
مجلس دهم باشند صرفا دنبال ارائه طرح های 
بی سر و ته هستند؛ طرح هایی غیر کارشناسی، 
ناپخته و هیجان زده که بیشتر ناشی از منویات 
جناحی و جریانی است تا کار تحقیقاتی ،علمی و 
کارشناسی. در پی همین رویه و عملکرد مجلس، 
اخیرا طرحی ارائه شده که تعجب بسیاری را 
بر انگیخته است. به موجب این طرح اگر نمایندگان 
مجلس 3 بار از پاسخ وزرا در حوزه کاری قانع 
نشوند وزیر مورد نظر پس از اتمام دوران وزارت به 
مدت 10 سال از نامزدی برای انتخابات مجلس و 
ریاست جمهوری محروم خواهد بود. این طرح نیز 
از جمله طرح های عجیب و غریبی است که در 

مجلس یازدهم مطرح شده است. 
  عملکرد هیجانی و شتاب زده 

مجلس یازدهم در قریب به یک سالی که روی 
کار آمده عملکرد چندان موفقی از خود برجای 
نگذاشته و اغلب طرح های ناپخته، هیجانی و 
غیر کارشناسی ارائه داده که غالبا نیز با مخالفت 
شورای نگهبان بازگشته یا از دستور کار خارج 
شده است. جالب اینکه مجلس یازدهمی ها 
بخشی از طرح ها و مصوبه های مجلس دهم را 
صرفا به خاطر اینکه در آن مجلس به تصویب 
رسیده ملغی کرده اند. از طرف دیگر طرح های 
ارائه شده از سوی دولت در کمیسیون های مختلف 
مجلس خاک می خورد و عزمی برای تصویب 
یا بررسی آنها نیست؛ اما نمایندگان طرح های 
عجیب و غریب ارائه می دهند. از طرح برای فیلتر 
کردن پیام رسان ها تا طرحی برای خروج از برجام و

NPT، که اغلب هم  با قید و فوریت در دستور کار 
هیأت رئیسه قرار گرفته و می گیرد. این در حالی 
است که بهارستان نشینان گلایه برحق دولت 
مبنی  بر اینکه ۶۷ لایحه روی میز هیات رئیسه در 
انتظار اعلام وصول خاک  می خورد را بر نمی تابند 
و گویا سرِ آن ندارند که روی خوشی به روحانی و 
دولتش نشان دهند. البته طرح های بحث بر انگیز در 
این مجلس کم نبوده و نمونه آن را می توان در طرح 
ممنوع الخروج کردن مسئولان نظام، نام گذاری 
خیابانی به نام جورج فلوید، عدم پوشش اخبار 
رسانه  های انگلیس و آمریکا از سوی رسانه های 
داخلی و... دید. البته نمایندگان خانه ملت بیش 
از آنکه عملکرد مناسب و قابل قبولی داشته باشند 
صدای بلندی دارند  و کمتر روزی است که مجلس 
بر قرار باشد و در آن هیاهو، غوغا سالاری و جنجال 
برپا نباشد. لذا به نظر می رسد مجلس یازدهم بیش 
از بحث، بررسی و چکش کاری روی طرح های قوی 
از گذشته مانده بیشتر در بروکراسی طرح های 
جدید اما بی خاصیت سرگردان مانده است. گویی 
اینکه برای آنها تقابل با دولت شیرین تر از تصویب 
طرح هایی است که گره ای از مشکلات مردم 
بکشاید. شاید بتوان اوج سر درگمی و بی برنامگی 
مجلس را در نامه اخیر بیش از 100 نماینده به 
رئیس مجلس با ادعای دستکاری در ارقام جداول 
بودجه 1۴00 و برخی تبصره های آن دانست که 
با واکنش های متفاوتی مواجه شده است. چنانکه 
میر سلیم نماینده تهران به ماجرای دستکاری 
جداول بودجه 1۴00 واکنش نشان داده و نوشته 
است: » این مجلس اعتبار نامه رئیس کمیسیون 
تلفیق دهم را رد کرد، حتما با مسئولانی که دست 
بردن در جداول بودجه 1۴00 برخورد خواهد 
کرد.« مجموعه این مسائل باعث شده عملکرد 
نا موفق این مجلس ابعاد گسترده تری پیدا کرده 
و موجبات پرسش یا تغییر  نظر جامعه نسبت به 

عملکرد نمایندگان را فراهم آورده است. 
  طرح عجیب 

بر اساس اصل  هشتاد و هشتم قانون اساسی، 
  در هر مورد که  حداقل  یک  چهارم  کل  نمایندگان  
مجلس    از رئیس  جمهور یا  وزیر مسئول درباره  
یکی  از وظایف  آنان  سوال  کنند، رئیس جمهور یا 
وزیر موظف  است  در مجلس  حاضر شود و به  سوال  
جواب  دهد و این  جواب  نباید در مورد رئیس جمهور 
بیش  از یک  ماه  و در مورد وزیر بیش  از 10 روز به  
تأخیر بیفتد؛ مگر با عذر موجه  به  تشخیص  مجلس . 
انتخاب نوشت، بر این اساس، هر نماینده می تواند 
در خصوص مسائل داخلی و خارجی کشور از 
وزیر مسئول درباره وظایف او سوال کند. طبق 
آیین نامه داخلی مجلس، سوال نمایندگان باید 
کتبی و صریح باشد و در فرم مخصوص به دست 
نماینده مجلس تنظیم و به هیات رئیسه تسلیم 
شود و پس از آن هیأت رئیسه موظف است سوال 
را فوری به کمیسیون تخصصی ذی ربط ارسال 
کند. در همین رابطه کمیسیون مربوطه موظف 
است حداکثر در مدت 10 روز پس از وصول سوال، 
جلسه ای با حضور وزیر و سوال کننده تشکیل دهد و 
با استماع نظر سوال کننده و وزیر و بررسی های لازم، 
به موضوع رسیدگی کند. همچنین وزیر موظف 
است در کمیسیون حاضر شود و به سوالات پاسخ 
دهد. حال چنانچه سوال کننده توضیحات وزیر را 
قانع کننده نداند، کمیسیون با تعیین قلمروی ملی 
و منطقه ای سوال بلافاصله به ارجاع سوال ملی به 
هیأت رئیسه برای اعلام وصول در نخستین جلسه 
علنی اقدام می کند. درباره سوال منطقه ای نیز 
کمیسیون موظف است حداکثر در مدت 10 روز به 
ارائه راه حل و ارسال گزارش به هیات رئیسه مجلس 
و رئیس جمهور )از جانب رئیس مجلس( اقدام کند. 
ادامه در صفحه 6

عضو شورای مرکزی نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان گفت: 
تا جایی که من اطلاع دارم محمدرضا خاتمی حاضر به ورود 
به عرصه انتخابات نشده و در خصوص عراقچی هم تا به حال 
خبری نشنیده ام، اما زمان زیادی باقی نمانده تا سرنوشت 
نامزد نهایی اصلاح طلبان مشخص شود، زیرا قرار است تا 
در روز 19 اردیبهشت رای گیری نهایی انجام شود و همه 
افرادی که به نهاد اجماع ساز معرفی شده اند اگر دو سوم آرا 
را به دست بیاورند نامزد نهایی این جریان خواهند بود؛ حال 
چه یک نفر باشد و چه بیشتر. احمد شریف تاکید کرد: این 
اسامی که مطرح می شود، بیش از هر چیز حدس و گمان 
است تا اینکه خودشان اعلام حضور کرده و برنامه ای ارائه 
داده باشند؛ البته افرادی نظیر مسعود پزشکیان، مصطفی 
کواکبیان، محمدرضا عارف، محسن رهامی و اخیرا هم 
مصطفی تاجزاده اعلام آمادگی برای حضور در رقابت برای 
تصدی کرسی ریاست جمهوری کرده اند، لذا باید اعضای 
جبهه اصلاحات ایران تا شنبه 11 اردیبهشت نامزد های 

خود را معرفی کنند.

چون  ما  کرد:  تاکید  ائتلاف  شورای  رئیس  نایب 
نمی نشینیم خودمان انتخاب کنیم یا گروهی را مسئول 
کنیم تا لیستی را دربیاورند که البته همیشه هم اینگونه 
رسم بوده و چون خواستیم اینگونه نباشد که عده ای درون 
یک اتاق لیست را انتخاب کنند، نظر مردم را در مجمعی 
می گیریم که حدودا به ۵0 هزار نفر رسیده است و این ۵0 
هزار نفر خودشان یک شهر هستند. مهدی چمران در 
گفت وگو با فارس اظهار کرد: بنابراین ما کسانی را که حدود 
۲00 تا 300 نفر می شوند، به این مجمع ارائه می دهیم و 
مجمع از بین آنها  انتخاب می کند و اصلا  نه لیست معلوم 
است و نه سرلیست و تصمیم برعهده خود مردم است. او در 
پاسخ به سوالی در خصوص زمان برگزاری مجمع عمومی 
این شورا خاطرنشان کرد: ما می خواستیم تا 1۵ اردیبهشت 
ماه این مجمع را برگزار کنیم ولی به خاطر اینکه هنوز 
عده ای اصرار دارند در این مجمع نام نویسی کنند ما ۲ یا 
3 روز دیگر تمدید کردیم و در همین اردیبهشت برگزاری 

مجمع دنبال خواهد شد.

رئیس خانه احزاب ایران و فعال سیاسی اصولگرا درباره 
انتخابات آینده ریاست جمهوری گفت: اصلاح طلبان و 
اصولگرایان هر کدام در تلاش هستند به یک نامزد واحد، که 
توانایی جذب آرای عمومی را دارد، برسند. شهاب الدین صدر 
در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان اعلام کرد: حدود ۸ ماه 
است که جامعه روحانیت مبارز یک طیف گسترده ای را دعوت 
و شورای وحدت را ایجاد کرده که هم نیرو های مومن انقلابی 
هستند و هم نیرو های معتدل؛ اقداماتی که در این دوره انجام 
شده این است که احزاب قانونی را دعوت کرده اند و شورای 
تصمیم گیری را تشکیل داده اند که با سازوکار خوبی احزاب را 
در تصمیمات، موثرتر از گذشته کرده اند. امروز اسامی مختلفی 
نظیر آیت ا... رئیسی، محمدباقر قالیباف، محسن رضایی، 
سعید جلیلی، عزت ا... ضرغامی، علی نیکزاد ، رستم قاسمی 
و سعید محمد مطرح هستند و تا الان10  نفر دعوت شده اند 
که در جلسات شورای وحدت شرکت کنند. اولویت نخست 
اصولگرایان برای ریاست جمهوری آقای رئیسی است و شورای 

ائتلاف هم از او حمایت خواهد کرد.

سرلیست را مردم انتخاب 
می کنند

جناح ها به دنبال اجماع 
هستند

نامزد اصلاح طلبان در 
اردیبهشت مشخص می شود

گـــــــزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
ولیعهد عربستان در اظهاراتی با بیان 
اینکه شک نداریم که ارتباط قوی بین 
حوثی ها و ایران وجود دارد، مدعی شده 
است که اما امیدواریم حوثی  ها منافع 
یمن را قبل از هر چیزی در نظر گیرند. ولیعهد عربستان 
همچنین اظهار کرد کشورش خواهان روابط خوب با ایران 
است. بن سلمان با اشاره به برنامه هسته  ای ایران افزود ما 
در حال کار با شرکای منطقه  ای و جهانی خود هستیم تا 
راه حلی برای این مشکلات بیابیم و امیدواریم بتوانیم برای 
ایجاد روابطی خوب، که همه بهره مند شوند، بر این مشکلات 
فائق آییم. پیش از این صحبت ها، سخنگوی وزارت خارجه 
کشورمان در گفت وگوی خبری روز دوشنبه خود در مورد 
گفت وگوی بین ایران و عربستان اظهار کرد ما همواره همچون 
گذشته آمادگی خود را برای حل و فصل فی مابین با پادشاهی 
عربستان اعلام کرده ایم و از انجام گفت  و گوها بین دو کشور 
استقبال کرده و می کنیم و هر زمان پادشاهی عربستان 
تصمیمی در ارتباط با انجام گفت وگو در سطوح مختلف 
گرفته، ما از آن استقبال کرده ایم. اتفاقی که به نظر می رسد 
در هفته های اخیر رقم خورده است و بسیاری همزمانی آن را 
با گفت و گوهای وین مفید و راهگشا می دانند؛ هر چند برخی 
در داخل نیز در این عرصه کارشکنی می کنند. در راستای 
بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با محمدجواد 
جمالی نوبندگانی، نایب رئیس کمیسیون سیاست خارجی 

مجلس دهم داشته است که در ادامه می خوانید.
 انتشار صوت وزیر خارجه در این روزها با چه 

هدفی صورت گرفته است؟
شرایط فعلی در عرصه سیاست خارجی به گونه ای در 
حال رقم خوردن است که با توجه به غنی سازی ۶0 درصدی 
و ایستادگی دولت در مذاکرات وین در راستای رفع کلیه 
تحریم های دوره ترامپ، غربی ها عقب نشینی هایی انجام 
داده اند و در همین راستا جو عمومی مذاکرات خوب است 
و ایران دست برتر را دارد و این به آن علت است که ایران 
در سال های اخیر به تعهدات خود در برجام عمل و صادقانه 
فعالیت کرده است. همین امر سبب شده حتی خرابکاری های 
رژیم صهیونیستی در نطنز و سایر اقدامات تنش زای آنها 
بی اثر شود. موفقیت دولت در مذاکرات و در عرصه سیاست 
خارجی سبب شده برخی بر آن شوند تا در این عرصه خلل 
ایجاد کنند. افرادی که خیرخواه کشور نیستند در این راستا 
یک فایل صوتی را منتشر کرده اند تا به دیپلماسی ایران و به 

دست برتر ایران ضربه وارد کنند.
 چنین اقداماتی چه لطماتی ممکن است به کشور 
وارد کند و باید به چه مواردی در این عرصه توجه 

شود؟
 امروز در شرایط حساسی قرار گرفته ایم و در میانه مبارزه 
برجامی و گفت و گو با کشورهای متعدد در راستای بازگرداندن 
آرامش به کشور هستیم. از سوی دیگر نیز چهار انتخابات مهم 
شامل انتخابات ریاست جمهوری، انتخابات میان دوره ای 
مجلس، انتخابات شورای نگهبان و انتخابات شوراهای 
شهر و روستا نزدیک است و کشور را در شرایط مهمی قرار داده 
است. مشارکت مردم در این انتخابات می تواند یک عامل باشد 
تا موفقیت های کشور بیشتر شود. در این برهه زمانی در ابتدا 
باید اتحاد در داخل کشور شکل گیرد و کشور با یک صدایی 
اهداف خود را در خارج از کشور دنبال کند. رهبری نیز تاکید 
کرده اند که باید در گفت و گوها با یک صدا شرکت کنیم. 
تمامی جهات نشان دهنده این است که باید عرصه به گونه ای 

مدیریت شود که منافع ملی و امنیت ملی ما مصون بماند.
 مصاحبه اخیر بن سلمان و تغییر موضع در خصوص 
ایران نیز حاصل همین موفقیت های ایران بوده و با چه 

اهدافی صورت گرفته است؟
مصاحبه اخیـــر بن سلمان کامــلا متفــــاوت بــــا 
موضع گیری های گذشته او بوده است و ضرورت دارد 
ایران از این شرایط به خوبی بهره برداری کند. بن سلمان 
در گذشته ایران را تهدید می کرد و بارها عنوان کرده بود 
درگیری های خاورمیانه را به داخل مرزهای ایران می کشاند 
و در همین راستا از گروه های تجزیه طلب مسلح در جنوب 
شرقی و جنوب غربی کشور نیز حمایت کرده و در عرصه 
 های مختلف بین المللی از جمله سیاسی و اقتصادی نیز بر 
ایران فشار وارد می کردند اما امروز به نظر می رسد رویکرد 
دیگری را در پیش گرفته اند. بن سلمان عنوان کرده ایران و 
عربستان همسایه هستند و باید روابط خوبی داشته باشند 
و خواستار روابط بهتر با ایران شده است. این صحبت های 
بن سلمان از روی میل نیست، بلکه با توجه به اتفاقات اخیر 
در منطقه و جهان این صحبت ها را انجام داده است. آنها در 
ماه های اخیر هم در عرصه سیاسی و هم در عرصه نظامی 
متحمل شکست هایی شده اند و در راستای اینکه متحمل 
ضرر بیشتر نشوند خواستار رفع تنش با ایران هستند. ایران 
باید از این شرایط بهره برداری کند. ایران باید با همسایگان 
خود رابطه خوبی داشته باشد و اگر از این فرصت به خوبی 
استفاده نکنیم، ایران اگر بار دیگر زیر فشار قرار گیرد، 
موقعیت منطقه ای خود را نیز ممکن است دوباره در خطر 
ببیند و موضع عربستان نیز تغییر کند. موضع سعودی ها بر 
مواضع برخی کشورهای دیگر خلیج فارس نیز تاثیر دارد و 
گفت و گو با عربستان می تواند مشکلات با سایر کشورها را 
نیز حل کند. قطعا روابط ایران و عربستان رو به بهبودی 
خواهد رفت. هر دولتی که در ایران روی کار بوده این اعتقاد 
را داشته است که باید مشکلات منطقه را خودمان حل کنیم 
و در همین راستا کلید حل بسیاری از مشکلات خاورمیانه در 
بهبود روابط ایران و عربستان است. باید دشمنی سعودی ها 
را با خود کاهش دهیم. ایران و عربستان هزاران سال است 
که همسایه هستند و دین مشترکی دارند و ارتباطات زیاد 
فرهنگی داشته و هزاران شهروند ایرانی همواره به این کشور 
سفر می کنند. در این راستا بهبود روابط ایران و عربستان و 
داشتن سیاست مشترک می تواند به اقتصاد هر دو کشور نیز 
کمک کند و منجر به کاهش هزینه های نظامی شود و در 

نتیجه تشنج ها نیز کمتر خواهد شد.

   انتشار صوت برای تخریب دیپلماسی موفق دولت بود
 پایبندی ایران به برجام، تبدیل به دست برتر در مذاکرات شد

آرمان ملی- حمید شجاعی: اظهار نظرات و 
واکنش های بسیاری در خصوص فایل منتشر شده 
و تقطیع شده وزیر امور خارجه صورت گرفته و هر 
کسی از ظن خود نسبت به این مساله واکنش نشان 
داده است. اما آنچه در قریب به اتفاق این واکنش ها 
دیده می شود، قضاوت این رخداد است. چنانکه 
همگان به خود اجازه می دهند این مساله را تحلیل، 
قضاوت و حکم صادر کنند. جالب اینکه هیچ کس به 
چرایی، چگونگی و اهداف منتشرکنندگان این فایل 
صووتی نپرداخته  و گویا همه منتظر بودند چنین 
اتفاقی بیفتد و نوک پیکان حملات خود را متوجه 
ظریف کنند. هر چند ظریف طی چند مدت گذشته 
به این حاشیه ها و هجمه ها پاسخ نداده اما روز گذشته 
در پستی اینستاگرامی پاسخ بسیاری از واکنش ها را 
داد و نوشت: » در بیان نظر کارشناسی، عافیت طلبی، 
مماشات و خودسانسوری را خیانت دانسته ام«. باید 
دید حواشی پیرامون این مساله کی به پایان خواهد 

رسید.
   دستاویزی برای هجمه انتخاباتی 

گفت و گوی  صوتی  فایل  انتشار  از  روز  چند 
محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان با 
سعید لیلاز، فعال سیاسی  و اقتصادی می گذرد؛ فایل 
صوتی ای که بخشی از یک گفت وگوی هفت ساعته در 
قالب پروژه  »تاریخ شفاهی دولت تدبیر و امید« و توسط 
مرکز بررسی های استراتژیک نهاد ریاست جمهوری 
انجام شده است. اما نکته جالب در این مدت این است 
که از نخستین ساعات انتشار این فایل صوتی، حجم 
زیادی از هجمه ها و تخریب ها علیه وزیر امور خارجه به 
راه افتاده است و توپخانه مخالفان دولت با دستاویز قرار 
دادن این اتفاق، بیش از گذشته آتش خود را بر رئیس 
دستگاه دیپلماسی گسترانیده است. این در حالی است 
که در خصوص این اتفاق نیز دو گروه به موضع گیری 

پرداخته اند. مخالفان دولت و وزیر خارجه که ظریف را 
خائن و وا داده معرفی می کنند و معتقد به استیضاح و 
حتی محاکمه وی هستند و در طرف مقابل موافقان 
ظریف که با انتقاد از انتشار این فایل صوتی، هدف آن 
را تاثیر بر انتخابات پیش رو ، جلوگیری از حضور ظریف 
در انتخابات و تاثیر گذاری بر مذاکرات وین می دانند. 
همه این نگرش ها و سویه گیری ها در شرایطی است 
که دوشنبه، ربیعی سخنگوی دولت از به سرقت رفتن 
این فایل صوتی سخن گفته بود و رئیس جمهور نیز با  
دستور به وزیر اطلاعات خواهان پیگیری این پرونده 
و شناسایی منتشر کنندگان این فایل صوتی شده 
بود. با این حال آنچه مسلم است اینکه گویا این مساله 
بهانه ای به دست مخالفان داده تا در اواخر عمر دولت 
با دوگانه »میدان- دیپلماسی« به وزیر امور خارجه 
بتازند و او را آماج حملات خود قرار دهند. در حالی 
که ظریف همواره گفته سردار شهید حاج قاسم 
سلیمانی از دوستان دیرین او بوده و نقش بی بدیل او 
در صلح و ثبات در منطقه را متذکر شده است. شهید 
سلیمانی نیز در زمان حیات ظریف را گرامی  می داشت 
و تلاش هایش را در راه  دستیابی به منفع ملی از راه 
دیپلماسی ارج می نهاد. نکته مهم اینکه ظریف و شهید 
سلیمانی سرداران میدان و دیپلماسی بودند و یکدیگر 
را تکمیل می کردند؛ لذا نمی توان با یکی دیگری را 
تخریب کرد. همانطور که مقاومت برای کشور مهم 
است، دیپلماسی نیز اهمیت دارد و به عبارتی این دو، 
لبه یک قیچی هستند که باید در کنار هم باشند. حال 
اینکه عده ای بخواهند این موضوع را دستاویز اهداف 
انتخاباتی خود کنند و به وزیر خارجه بتازند، مغایر با 
منافع ملی و اخلاق سیاسی است. چرا که ظریف طی 
این سال ها همواره از موضع نظام دفاع کرده  و هیچ گاه 
بر اساس نظرات شخصی یا جریانات سیاسی عمل 

نکرده است.

   واکنش ظریف
وزیر خارجه کشورمان که در عراق به سر می برد در 
صفحه اینستاگرام خود در باره جنجال های اخیر پستی 
منتشر کرد. محمد جواد ظریف نوشت: هنگام ورود به 
بغداد بار دیگر در شهادتگاه دوست دیرینه ام شهید 
پرافتخار سپهبد حاج قاسم سلیمانی، شهید ابومهدی 
المهندس و یارانشان حضور پیدا کردم و یک بار دیگر 
در کنار نماد زبونی و استیصال جنایتکارانه ترامپ به 
دلاوران این مرزوبوم افتخار کردم. ولی بسیار تاسف 
خوردم که چگونه یک بحث نظری محرمانه پیرامون 
ضرورت هم افزایی دیپلماسی و میدان به منظور 
استفاده دولتمردان بعدی از تجربیات گرانبهای ۸ 
سال گذشته به یک کشمکش داخلی تبدیل می شود 
و آسیب شناسی صادقانه و مشفقانه برخی روند ها به 
مثابه انتقاد شخصی معرفی می شود. ظریف در این 
نوشته می افزاید: افتخار رفاقت عمیق و همکاری با 
حاج قاسم بیش از دو دهه ادامه داشته و رابطه قلبی و 
کاری ما تا هنگام شهادت ایشان نه تنها کمرنگ نشد؛ 
بلکه همواره تعمیق یافت. نه تنها امروز و در محضر 
مردم بزرگ ایران، بلکه در بیش از دو دهه گذشته، در 
داخل یا خارج، در پشت در های بسته یا علنی، صلابت، 
انسانیت، صلح طلبی و شجاعت شهید سلیمانی را در 
جهان فریاد زده و مکرر یادآوری کرده ام که اگر صلحی 
در افغانستان و عراق برقرار شده و اگر تروریسم داعش 
شکست خورده است، بیش از هرچیز مرهون درایت و 
شجاعت سردار سلیمانی و رشادت و ایثار مردم این 
سرزمین ها بوده است. در ۴0 سال گذشته کوشیده ام 
در تحلیل مجتهد و در اجرا مقلد باشم. در مقام کارگزار 
همواره تابع سیاست های مصوب کشور بوده و از آنها 
با قدرت دفاع کرده ام. اما در بیان نظر کارشناسی، 
عافیت طلبی، مماشات و خودسانسوری را خیانت 
دانسته ام که از مولایمان علی علیه السلام آموخته ام 

ةِ، و أفظَعَ الغِشِّ غِشُّ  »إنَّ أعظَمَ الخِیانةَِ خِیانةَُ الُامَّ
ةِ؛ همانا بزرگترین خیانت، خیانت به امت است و  الأئمَّ
زشت ترین دغل کاری، دغل کاری نسبت به پیشوایان 
است.« در بخش پایانی این متن آمده است: تقلیل 
بحث نظری در خصوص ارتباط دو بال قدرت خارجی 
جمهوری اسلامی ایران، یعنی دیپلماسی و میدان، 
به مثابه بهانه ای برای دوگانه سازی میان نظامیان 
سرافراز و دیپلمات های غیور که هر دو برای عزت و 
سربلندی ایران عزیز می کوشند، نه تنها کوته اندیشانه 
بلکه در تقابل کامل با نگرش این دانشجوی روابط 
بین الملل است که میدان و دیپلماسی را مقوم و 
مکمل می داند و نکته اصلی عرایضش در نواری که 
نمی داند چگونه از آن سوی آب ها سردرآورده ضرورت 
تنظیم هوشمندانه رابطه میان این دو بال و تعیین 
اولویت ها توسط ساختار های قانونی و تحت اشراف 
عالی مقام معظم رهبری است. حراست از منافع کشور 
و مردم مقاوم، صبور و دلاور ایران عهدی است که تا 
آخرین لحظه به آن پایبندم و از مکر مکاران و سرزنش 

سرزنش کنندگان بیمی ندارم.
   باید چوب در آستین منتشر کننده فایل کرد

پس از انتشار فایل صوتی مصاحبه محمدجواد 
ظریف وزیر امور خارجه کشور با سعید لیلاز که چند 
روز گذشته نخستین بار از رسانه ایران اینترنشنال 
شبکه وابسته به عربستان سعودی منتشر شد، موجی 
از انتقادات به چگونگی انتشار این فایل به اصطلاح 
محرمانه و همچنین اظهارات شخص وزیر امور خارجه 
در خصوص مسائل سیاسی و امنیتی کشور در جامعه 
شکل گرفت و همچنان بحث آن در رسانه ها و در میان 
مردم داغ است .پیرو همین ماجرا سعید لیلاز سه شنبه 
شب در یک برنامه زنده اینترنتی در اینستاگرام با 
موضوع انتخابات 1۴00، که به همت هسته بازاریابی 
سیاسی مرکز رشد دانشگاه امام صادق برگزار شد، 
در واکنش به سوال مجری در خصوص انتشار فایل 
صوتی مصاحبه وی با وزیر امور خارجه کشور اظهار 
کرد: معتقدم باید کسی که فایل صوتی را منتشر 
کرده، چوب در آستینش کرد. اما من عهد کردم فعلا 
در خصوص این مساله حرفی نزنم و می خواهم ببینم 
آیا دستگاه اطلاعاتی کشور می توانند این شخص را 
پیدا کنند یا مثل ماجرای نطنز بعد از اینکه پوکید 

می خواهد اسم طرف را رسانه ای کند.
   رایزنی برای استیضاح 

یک عضو کمیسیون اصل 90 مجلس شورای 
اسلامی به رایزنی با نمایندگان برای اعمال ماده ۲3۴ 
یا استیضاح ظریف اشاره کرد. سید نظام الدین موسوی 
نماینده تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
و عضو کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی، در 
توئیتی نوشت: » مطالب مطرح شده در فایل صوتی 
آقای ظریف از چنان بار ضد امنیت ملی برخوردار است 
که ضرورت دارد هیات رئیسه محترم مجلس، سریعاً 
برای برگزاری نشست اضطراری پارلمان در این باره، 
تمهید کند. درحال رایزنی با همکاران برای اعمال ماده 

۲3۴ یا استیضاح وزیر امورخارجه هستیم.«

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: بر اساس آخرین نظرسنجی ها 
میزان اقبال مردم به صداوسیما در حال کاهش بوده و استقبال از اینترنت 
برای تامین محتوای مورد نیاز، در دستور کار مردم قرار گرفته است. علل این 
رویداد باید مورد بررسی قرار بگیرد اما سرعت بالای دسترسی به محتوا در 
اینترنت، برخوردهای جناحی و تامین نشدن نیاز همه گروه های اجتماعی 
در رسانه ملی، می تواند بخشی از علل کاهش اقبال مردم به تلویزیون باشد. 
در حال حاضر اندک زمانی تا انتخابات ریاست جمهوری باقی مانده و اقدامات 
سوگیرانه از سوی رسانه ای که متعلق به همه شهروندان کشور است، می تواند 
سبب آسیب رسیدن به جایگاه انتخابات شود. همچنین یک سو نگری به 
مسائل سیاسی و اجتماعی بدون حضور مخالفان هر ایده در رسانه ملی، 

می تواند آسیب هایی را در پی داشته باشد.
 به عصر ارتباطات خوش آمدید

سرعت دسترسی به محتوا یکی از مهم ترین ملاک ها برای جذب مخاطب 
وسایل ارتباطات جمعی است. فرد در هر زمان و هر مکانی که اراده کند، باید 
به محتوای مورد پسند خود دسترسی داشته باشد، تا میزان استقبال از آن 
رسانه افزایش یابد. به عنوان مثال در زمانه ای که اینترنت بیشترین میزان 
اطلاعات و محتواها را در اختیار همگان قرار می دهد، نمی توان از مردم انتظار 
داشت برای پخش سریال یا فیلم سینمایی ساعت ها صبر کنند. از همین 
رو مخاطبان رسانه هایی که بدون تعدد برنامه در ده ها شبکه و برگزاری 
برنامه های جذاب نتوانند مخاطبان خود را حفظ کنند، به تدریج مخاطب 
خود را به وب واگذار می کنند. سال 13۸۵ یک نظرسنجی در انگستان انجام 
شد و در نتیجه آن مشخص شد که ۴3 درصد جامعه آماری حداقل هفته ای 
یک بار به تماشای ویدئو از طریق اینترنت یا تلفن همراه می پردازند و در نتیجه 

کمتر به تماشای تلویزیون می پردازند. سه چهارم پاسخگویان نیز گفته اند این 
روزها به نسبت سال گذشته، بیشتر ویدئو را از طریق اینترنت یا تلفن همراه 

نگاه می کنند. ایران نیز در این سال ها تجربیات مشابهی را از سر می گذراند.
 اظهارنظر بدون حضور مخالفان

ایران کشوری با تنوع فرهنگ ها، ادیان، اقوام و دیدگاه ها است. رسانه ملی 
در چنین کشوری باید برای کسب رضایت عمومی تمام گروه های مردم را از 
خود راضی نگه دارد و متناسب با پسند آنان برنامه داشته باشد. با این حال 
رویکردهای جناحی و یکسویه آفتی است که برخی از چهره های سیاسی بدان 
اشاره می کنند. اواخر فروردین سال جاری علیرضا زاکانی، نماینده مجلس 
یازدهم در شبکه افق اعلام کرد: »مذاکره کنندگان دروغ می گویند و هیچ 
تحریمی قرار نیست لغو شود.« او این موضوع را به انتخابات 1۴00 گره زد و 
گفت: »اگر کسی این شعار را بدهد که قرار است تحریم ها را لغو کند، بدانید 

دروغ می گوید.« این جهت گیری در حالی انجام شد که کمتر شاهد حضور 
مقامات مدافع مذاکره در صداوسیما بوده ایم و تنها »گاندو« و »پایان بازی« 

است که در رسانه ملی)!( جولان می دهد.
  رسانه ملی و انتخابات

وضعیت جایی خطرناک تر می شود که با نزدیک شدن به انتخابات، 
احتمال سوء استفاده جناحی از صداوسیمای جمهوری اسلامی افزایش 
می یابد. اخیرا کوروش محمدی، رئیس انجمن آسیب شناسی اجتماعی 
ایران گفت: »نباید رسانه ها به گونه ای عمل کنند که همه مشکلات اقتصادی 
جامعه بر گردن عملکرد یک طیف از کارگزاران نظام باشد که به لحاظ 
جهت گیری سیاسی، وابسته به یک جناح هستند. چنین رویکردی باعث 
می شود بخشی از جامعه چه در میان مردم و چه نخبگان، آسیب ببینند و 
صحنه انتخابات را ترک کنند. اینکه رسانه ای مانند صداوسیما جانب یک 
جناح سیاسی را بگیرد، اشتباه است؛ باید فقط و فقط جانب مردم را بگیرد  و 
به او اطلاعات بدهد.« در صورتی که رسانه ملی رویکردی جناحی را پیشه 
کند، انتخابات از حالت عدالت رسانه ای خارج شده و بر رسانه ای حکومتی بر 

رای ملی تاثیرگذاشته است.
  26 درصد مردم تلویزیون نمی بینند

این مسائل سبب می شود نه تنها همه اقشار مردم محتوای مورد علاقه خود 
را از رسانه ملی دریافت کنند، بلکه برخی از مخاطبان نیز به دلیل رویکردهای 
جناحی انگیزه خود را برای مشاهده تلویزیون ایران از دست بدهند. مقدمات 
این رویداد نیز در حال حاضر فراهم شده است. چند روز پیش پژوهشگاه 
فرهنگ، هنر و ارتباطات در ایران با انتشار نتیجه یک نظرسنجی اعلام کرد: 
»۲۶/۲ درصد پاسخگویان اعلام کرده  اند برنامه  های تلویزیونی نمی بینند.« 
همچنین این نظرسنجی نشان داد: »در بین پاسخگویانی که اعلام کرده اند 
برای گذراندن اوقات فراغت در ایام کرونایی فیلم سینمایی می بینند؛ ۲۸ 
درصد از طریق دانلود از اینترنت، فیلم های سینمایی مدنظر خود را تهیه 
می کنند.« در صورت تعمیم نتایج این نظرسنجی، حدود یک چهارم مردم 
ایران صداوسیما را مطلقا تماشا نکرده و اداره کنندگان ساختمان جام جم باید 

فکری برای جایگاه خود کنند.

»آرمان ملی« از کاهش مخاطبان صداوسیما گزارش می کند:

ريزش سنگين مخاطبان صداوسيما به روايت آمار
     پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در ایران: یک چهارم مردم  صداوسیما را نمی بینند

گزارش »آرمان ملی« از ادامه واکنش ها به انتشار فایل صوتی وزیر امور خارجه:

 انتشار فايل صوتی 
خيانت به منافع ملی بود
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